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Com a quarta actuació, estem ultimant la plataforma web 
per a la promoció i difusió de l’autoconsum en tots els sectors 
econòmics i productius del nostre territori . He de dir-li que el 
govern ha implementat eixa por en la ciutadania, i hem d’in-
formar clarament que han de tirar endavant i democratitzar 
molt més l’energia .

Que a més, inclourà una guia pràctica de dimensionament 
d’instal·lacions d’autoconsum, destinada a projectistes i 
instal·ladors . La presentació pública d’aquesta plataforma 
està prevista per a febrer, és a dir, prompte, i la guia tècnica 
per a març del 2017 .

Pel que fa a energies renovables, les accions que estem duent 
a terme són actuacions de suport a les energies renovables 
d’ús tèrmics i biocarburants . Per al 2017 tenim el programa 
d’ajudes en matèria d’energies renovables i biocarburants, 
amb el fi d’impulsar les actuacions encaminades a l’explota-
ció dels recursos energètics renovables i fomentar l’ús dels 
biocarburants al nostre territori, afavorint així la utilització 
d’aquestes fonts d’energia, en detriment de l’ús de combusti-
bles contaminants .

Com a exemples d’instal·lacions, els puc posar plantes de 
producció de pellets, instal·lacions de biomassa, com també 
d’energia solar i geotèrmica . I altres actuacions de suport 
a les energies renovables d’ús elèctric, aïllades de la xarxa, 
com instal·lacions per a la generació d’energia elèctrica, a 
partir de la radiació solar, a través de mòduls fotovoltaics o a 
partir de l’energia del vent, mitjançant aerogeneradors, per a 
consum aïllat de la xarxa elèctrica de distribució . Totes dues 
línies, amb una dotació d’un milió i mig d’euros per al 2017 .

Dir-li que el Consell té clar des del primer moment . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Senyor conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

 . . .que per a guanyar en economia, en medi ambient i social-
ment, el camí són les energies renovables i la democratitza-
ció de l’energia .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor conseller .

A continuació, pregunta número 665, que formularà el dipu-
tat Antonio Joaquín Woodward, del Grup Parlamentari 
Ciudadanos al Consell, «sobre el personal de limpieza de los 
centros de formación del Servef» .

Un segundo, señor Woodward, que le ponga el tiempo . 
Cuando quiera .

El senyor Woodward Poch:

Sí, buenas tardes, señor conseller .

Mire, el 2 de diciembre recibo un escrito en el que me indica: 
«¿Puede haber más injusticia para unas trabajadoras que lo 
único que han hecho es trabajar y confiar que el Servef vela-
ría por ellas?» . Solicita, y le leo el escrito: «Necesito su ayuda 
para que traslade nuestra demanda y pidan explicaciones 
oportunas al conseller en las Cortes, y haga visible y pública 
la grave situación laboral de injusticia e indefensión en la que 
nos encontramos por un incumplimiento legal del contrato 
por la empresa .»

Me viene a la cabeza en estos momentos el pacto del botà-
nic que incide en el rescate a personas, velar por el bien y 
derecho de los trabajadores y luchar contra las injusticias 
y abusos . La trabajadora Mercedes Guardia Fuerte, en el 
centro del Servef de formación de Elda le manda unas cartas 
de denuncia a la atención de usted, a la atención del director 
del Servef, al director general de planificación, a la directora 
María Hernández, que me imagino que han recibido .

Pero le voy a leer un pequeño extracto: «Denunciamos que 
durante estos ocho meses de impagos e incumplimientos del 
contrato por parte de Unilimp, el Servef no haya sido respon-
sable ni consecuente con el problema generado que ha afec-
tado directa y dramáticamente a las diecisiete trabajadoras 
y sus familias . Solicitamos a los responsables de la organiza-
ción del Servef que tomen las medidas necesarias para que se 
revierta esta injusta y lamentable situación .»

Y nuestra pregunta es; ¿qué soluciones ha dado el Servef 
para corregir la situación de las trabajadoras de la limpieza 
de los centros de formación del Servef de la provincia de 
Alicante, en lo referente a los continuos impagos de sus 
nóminas y la incorporación de nuevas trabajadoras en su 
lugar por parte de la nueva adjudicataria, al no poder asumir 
la deuda?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señor Woodward .

Senyor conseller, quan vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, senyora presidenta .

Senyor diputat, senyories .

Dir-li que en la licitació del servei de neteja dels centres de 
formació del Servof en la província d’Alacant per al període 1 
novembre 2016 al 31 d’octubre 2018, com vosté ja molt bé 
ha dit, no va resultar adjudicatària l’anterior empresa pres-
tadora del servei, Unilimp, sent adjudicat aquest a l’empresa 
STV Gestió, SL .
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La nova adjudicatària va decidir no subrogar aquestes 
treballadores perquè, segons va dir en converses i reuni-
ons mantingudes amb ells, des del Servof havia hagut oculta-
ció d’informació rellevant per part d’Unilimp en relació d’im-
pagament de nòmines a les treballadores . L’empresa STV 
Gestió, emparant-se en això, va decidir no complir les seues 
obligacions de la subrogació .

La senyora vicepresidenta primera:

Cuando quiera .

El senyor Woodward Poch:

Sí . Entiendo la respuesta . Pero lo que más nos compete en 
estos momentos es por qué no ha recibido respuesta a sus 
escritos esta trabajadora, ya que ayer mismo me puse en 
contacto con ella para poder saber si había recibido respuesta 
del Servef o cualquiera de los destinatarios de sus cartas, y me 
indica: «No tenemos noticias por parte de los responsables del 
Servef, explicando las medidas que están tomando .»

Y de ahí, nuestra pregunta que le hacíamos al principio . Si 
lo que estamos hablando es de rescatar personas, y estas 
personas que llevan más de dieciocho años trabajando para 
esta empresa está claro que el incumplimiento de la empresa 
no tiene nada que ver, pero han sido trabajadoras dentro lo 
que son centros del Servef .

Muchas gracias .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Senyor diputat, vaig a intentar explicar-li tota la situació . Vull 
dir, si no ha rebut contestació, la rebrà, val? I vaig a intentar 
explicar que, vist el contracte de neteja de locals propis en la 
província d’Alacant, que vencia en el 2016, el Servof inicià en 
temps i forma el procés de licitació per a poder comptar amb 
la continuació del servei al venciment del contracte . Vencia a 
l’octubre del 2016 .

La nova adjudicatària va ser l’empresa –com li acabe de dir– 
Gestió, SL, que tenia l’obligació de subrogar-se amb el perso-
nal preexistent . No obstant això, l’empresa addueix que l’an-
terior adjudicatària no ha complit els requisits d’informació 
en els termes establerts en el conveni col·lectiu de neteja 
d’edificis i locals de la província d’Alacant, en relació a estar al 
dia en els pagaments dels salaris i d’obligacions amb la segu-
retat social . I, per tant, es nega a formar . . ., de forma rotunda, 
a subrogar-se en la posició d’empleador de les treballadores 
anteriors .

El Servof, hem de dir que ha complit de manera diligent amb 
totes les seues obligacions, tant el contracte anterior, com la 
realització dels pagaments corresponents als serveis factu-
rats per Unilimp Serveis, com en l’actual, en facilitar tota la 
informació a un nou licitador en el sentit d’incloure en els 
plecs d’informació sobre les condicions laborals d’estos .

En qualsevol cas i amb l’ànim de cercar un solució consensu-
ada, la direcció del Servof va iniciar immediatament nego-
ciacions amb l’empresa i s’ha parlat amb les treballadores, 
ja siga directament o a través dels seus representants sindi-
cals, per a intentar aconseguir una solució a aquesta lamen-
table situació, sense que açò fóra possible a causa de l’oposi-
ció mostrada per l’empresa adjudicatària .

Com li dic, el Servof intenta, de totes formes, convéncer la 
nova adjudicatària que actue de forma responsable, però cal 
tenir en compte que estem parlant de qüestions pròpies de 
l’àmbit de relacions entre empreses i de les relacions laborals 
que escapen a la competència real del mateix Servof .

La senyora vicepresidenta primera:

Conseller . M’indiquen els serveis tècnics que si se gira vosté 
no capten els micros, amb la qual cosa . . .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Perdó .

La senyora vicepresidenta primera:

Perdone la interrupció, però és perquè es puga gravar bé la 
intervenció .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies .

Aquesta opinió està contrastada amb l’advocacia de La 
Generalitat en preguntar-li sobre el mateix de forma oral, 
però també escrita . I tindrem l’informe per escrit de seguida 
i ens dirà l’advocacia quin és el camí que hem de seguir, en el 
que es manté que si no s’incompleix el servei no es pot resol-
dre el contracte . Insistisc que estem parlant d’obligacions 
entre empreses sotmeses a un conveni col·lectiu sectorial i 
són elles les que hauran d’assumir la seua responsabilitat .

No obstant açò, per a evitar futures situacions similars, he 
de dir-li que el Servof ja hem decidit de modificar els plecs de 
clàusules administratives d’aquest tipus de contractes inclo-
ent-hi com a causa de resolució contractual la negació a la 
subrogació dels treballadors o treballadores en els termes 
establerts pel conveni col·lectiu adient, així com l’impaga-
ment de més de dos mensualitats en la nòmina dels treballa-
dors i treballadores .

I, a més a més, dir-li que estem treballant també amb clàusu-
les laborals perquè aquestes coses no ens tornen a passar . I el 
primer que ho lamenta, he de dir, que sóc jo .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)
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La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor conseller .

A continuació anem a passar (veus) a la pregunta número 
708, que formularà el diputat Domingo Rojo, del Grup 
Parlamentari Ciudadanos, a la senyora consellera d’Agri-
cultura, Medi Ambient, Canvi Climàtic i Desenvolupament 
Rural, sobre l’estació depuradora d’aigües residuals de 
Pinedo .

Quan vullga, senyor Rojo .

El senyor Rojo Sánchez:

Sí, buenas tardes señora presidenta .

Buenas tardes, señora consellera .

Señorías .

La depuradora de Pinedo en realidad es un complejo cons-
truido en tres fases . La fase III en realidad es la conocida como 
Pinedo II . Las tres fases de este complejo han sido construi-
das y puestas en funcionamiento sin licencia de activida-
des preceptiva o como se denomina estas licencias, desde la 
entrada en vigor de la Ley 2/2006, de prevención de la conta-
minación y la calidad ambiental, es decir, sin licencia ambiental .

A fecha de hoy la situación ilegal del complejo, por no contar 
con las licencias correspondientes, ha prescrito salvo en el 
caso de la última fase, es decir, la fase III . Llama la atención 
que se hayan producido reiteradas protestas y denuncias de 
los vecinos por los malos olores, molestias y daños medioam-
bientales sin que se haya reaccionado correctamente por 
parte del Ayuntamiento de Valencia, ni por parte de los o las 
consellers o conselleres que le han precedido .

Lo cierto es que en el año 2003 la sociedad que gestionaba la 
depuradora de Pinedo solicitó una licencia de actividad cali-
ficada al Ayuntamiento de Valencia, pero no se finalizó la 
tramitación administrativa y no se obtuvo la licencia solici-
tada . Esta situación, absolutamente irregular, ha supuesto 
una batalla judicial por parte de les vecinos afectados que 
ha culminado con una sentencia del Tribunal Superior de 
Justicia de la Comunidad Valenciana condenatoria a la clau-
sura de la fase III y ahora hay que cumplir la sentencia .

Cumplir la sentencia significa cerrar la fase III de Pinedo, 
dejando sin depurar ciento setenta y ocho mil metros cúbi-
cos de agua diarios y verter al mar, provocando un grave 
problema medioambiental. Significa dejar de tratar adecua-
damente las aguas residuales de una población equivalente 
a novecientas setenta y cinco mil personas. Significa perder 
una inversión de cuarenta millones de euros .

Por tanto, señora consellera, ¿qué medidas piensa tomar 
su conselleria para evitar el cierre de la fase III de la esta-
ción depuradora de aguas residuales de Pinedo, en virtud 
de la sentencia decretada por la Sala de lo Contencioso 
Administrativo del Tribunal Superior de Justicia valenciano?

Gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señor Rojo .

Consellera, cuando quiera .

La senyora consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi 
Climàtic i Desenvolupament Rural:

Gracias, presidenta, buenas tardes .

Gracias, señor Rojo .

Efectivamente, la depuradora de Pinedo es el mayor 
complejo de depuración de aguas residuales urbanas en la 
Comunidad Valenciana y da servicio a casi un millón y medio 
de personas . La fase I se comenzó en el año 1981, la fase II 
en el 1992 y la fase III en 2005 . La Generalitat tiene titulari-
dad exclusiva de esta fase III, la Emshi es titular exclusivo de 
la fase I y ambas comparten titularidad de Pinedo fase II . Y la 
EPSAR gestiona todo el complejo .

Efectivamente, el TSJ hace unos días condenó en una senten-
cia al Ayuntamiento de Valencia a cerrar la fase III de la depu-
radora de Pinedo . La razón, que carece de licencia munici-
pal de actividad . Cierto es que tampoco la tenían Pinedo I y 
Pinedo II, pero la sentencia no les afecta, puesto que el TSJ 
considera que esas posibles irregularidades administrativas a 
estas alturas están prescritas .

¿Por qué no había licencia? Pues porque sus responsables, 
presumiblemente y todos ellos siendo del PP, estarían ocupa-
dos en otros menesteres y, desde luego, aquí aplica lo de que 
«de aquellos fangos estos lodos» . Al actual gobierno valen-
ciano nos corresponde, una vez más, asumir las competen-
cias . Aquí estamos para encontrar soluciones y para poner en 
marcha toda esta solución . El cierre decretado en la senten-
cia es únicamente por carecer de licencia y sólo afectaría a la 
fase III . Es la fase más nueva y dispone de los medios técnicos 
más modernos que, en principio, sería poco susceptible de 
causar molestias .

La conselleria va a acatar el fondo de la sentencia, evitando 
acudir a un recurso de casación porque esto dilataría el 
problema del tiempo y no serviría para solucionar los proble-
mas de los vecinos de Pinedo que son nuestra prioridad 
ahora mismo . Ya que cerrar Pinedo III supondría un daño 
ambiental que no podemos consentir, unas consecuencias 
medioambientales realmente inasumibles porque significa-
ría verter sin depurar todas las aguas residuales de un millón 
y medio de personas directamente al mar, a la albufera o a 
los campos de arroz o de l’horta . Y esto, evidentemente, sería 
terrible .

Pero los vecinos que viven próximos a la depuradora también 
tienen que ver respetados su derecho a la salud y al bienes-
tar . ¿Hay que elegir entre la salud de las personas en medio 
ambiente? Desde luego que no . En principio parecen intere-
ses contrapuestos, pero no lo son . Lo indispensable es hacer 
el esfuerzo para conciliar ambos intereses .

Nuestra respuesta es una solución integral porque personas 
y medio ambiente son intereses que deben ser conciliables 


